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گزارشگرپارلمانیهممیهن
پریسا هاشمی

وعده تسهیلات همیشگی
با هدف تبلیغات

بررسی میزان تسهیلاتی که در هر دوره به نمایندگان مجلس داده می شود

چهره روز

نگاه نماینده/ 1

پس از حمله سایبری 
به مجلس لیستی 

از حقوق نمایندگان 
منتشر شد که بر 

مبنای آن، برخی از 
نمایندگان بیش از 

200 میلیون تومان 
در ماه درآمد داشتند. 

به همین دلیل روابط 
عمومی مجلس بر 
آن شد که حقوق 

نمایندگان در خرداد 
1402 را به عنوان 
لیست رسمی اعلام 

کند و طبق اعلام روابط 
عمومی مجلس و برخی 

از نمایندگان حقوق 
بهارستان نشینان حدود 

25 میلیون تومان 
است

 واکنش به مصاحبه 
مهدی نصیری با بی بی سی

مهــدی نصیری، مدیرمســئول و ســردبیر پیشــین 

روزنامــه کیهان و فعال سیاســی اصولگــرا که مدتی 

است از ایران خارج شده و در کانادا به سر می برد، در 

گفت وگویی با بی بی سی درباره اپوزیسیون برنامه ای 

را پیشــنهاد داده است که واکنش های بسیاری را در 
سطح کشور به وجود آورد.

� 
ســوپرافراطی حزب اللهی دیروز، ســوپر 

اپوزیسیون امروز

مثلاً محمدعلی ابطحی در این زمینه در فضای مجازی 

نوشت:»آقای مهدی نصیری سوپرافراطی حزب اللهی 

دیروز، حق دارد نظراتش تغییر کند و سوپراپوزیســیون 

امروز شــود. اما هم برای دیروزش و هــم برای امروزش 

توهم مضر است. نه بولتن نویسی و اظهارنظرهای تند 

حزب اللهی اش در گذشته توانست ریشه اصلاح طلبی 

را برکند و نه مواضع فعلی اپوزیســیونی اش مورد قبول 

اپوزیسیونی قرار می گیرد که چهل سال است در تلاش 

برای براندازی هســتند و نیــازی به تــازه وارد از راه دور 

آمده ندارند. گفته اند شــکاف تاجزاده و شــاهزاده باید 

برداشته شود. خودش می داند نه شاهزاده می تواند به 

تاجزاده نزدیک شود و نه تاجزاده علاقه مند به همکاری 

با شاهزاده اســت. مهندس موسوی و نرگس محمدی 

و فائزه هاشــمی و تاجزاده هم چون دلسوز این جامعه 

بوده انــد در ایــران باقــی مانده اند و در زنــدان و حصر 

هســتند. بد پوســت خربزه ای زیر پــای آقای نصیری 

انداخته اند تا تمامش کنند. هم از داخل حاکمیت و هم 

از خارج و از درون اپوزیسیون.« 

بازگشت به تحجر �

همچنین محمدرضا جوادی یگانه، جامعه شــناس در 

شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: ایــده »از تاجزاده تا 

شاهزاده«، بازگشت به تحجر، عقب ماندگی و استبداد 

است. معضل فعلی جمهوری اسلامی، مسئله جایگاه 

خواست مردم است. نباید تجربه تلخ دوران پهلوی، که 

شاه اعلام کرد هر کس با نظر من مخالف است، گذرنامه 

بگیــرد و از ایران برود، دوباره تکرار شــود. مشــروطه به 
استبداد برنمی گردد.« 

نصیری چه کاره است �

عــلاوه بر این علیرضا بهرامه، عضو حزب اراده ملت نیز 

در صفحه  اینســتاگرام خود دربــاره ی اظهارات مهدی 

نصیری در مصاحبه با بی بی سی نوشت:»آقای نصیری 

چه کاره هســتند که جای آقای تاجزاده نظر می دهند 

و نســخه می پیچند که باید فاصله بین آقای تاجزاده با 

رضا پهلوی از بین برود؟! ایشــان بهتر است بدانند که 

هیچ وقت تاجزاده رضا پهلوی را قبول ندارد. بهتر است 

ایشــان به جای کسی نظر ندهند. امثال این افراد برای 

کسانی مثل تاجزاده با نظرات عجیب مشکل در داخل 

زندان و نظر امنیتی ایجاد می کنند.« وی در ادامه نوشته 

اســت:»یاد مصاحبه آقای مهاجری و محبی افتادم که 

گفتنــد اگر ما این مصاحبه هــا را می کردیم الان زندان 

بودیم و راحت هم از کشــور خارج شدند به کانادا رفتند 

امثال این افراد از هزاران دشــمن بدتر هستند. یک روز 

جزو تندروترین افراد بودند و حالا شدند جزو اپوزیسیون 

تنــدرو. باید از ایــن افراد ترســید. تلاش بــرای وصل 

اصلاحات بنیادین در جمهوری اسلامی و نقد اقدامات 

آن و وصل کــردن آن به جریان برانــداز و بهانه دادن به 

]مسئولان[ برای عدم تفاوت میان اصلاح طلبی عمیق و 

براندازی توسط مهدی نصیری زیبا نیست؟«

� 
برداشتن فاصله میان شاهزاده و تاجزاده

مهــدی نصیــری در بخشــی از گفت وگو با بی بی ســی 

بی محابا و بدون در نظر گرفتن تفاوت های بسیار دو جریان 

اصلاح طلب و سلطنت طلب راهکاری را برای اپوزیسیون 

جمهوری اسلامی ایران و منتقدان به حکومت مطرح کرده 

اســت. او گفت:»اگر بخواهــم در یک عبارت مقصودم را 

درباره کاری که اپوزیسیون باید انجام دهد، بگویم:»شکاف 

و فاصله بین شاهزاده و تاجزاده باید در میان آنها برداشته 

شــود. به این معنــا باید یک اتحــاد و همگرایی ویژه بین 

جریان پادشاهی طلبان مشــروطه و جمهوری خواهانی 

کــه بخش قابل توجهــی از آن، اصلاح طلبان عبور کرده 

از جمهوری اســلامی هستند مانند آقای موسوی، آقای 

تاجزاده، خانم نرگس محمدی، خانم فائزه هاشمی« این 

دو جریــان که به نظرم حداقل 80 درصــد یا بیش از این 

مقدار از جامعه ایران را پوشش می دهند باید وارد گفت وگو 

و اتحاد و تعامل بشــوند و عمق خطری را که ایران امروز و 

آینده را تهدید می کند، تشخیص دهند و درک کنند و برای 
آن چاره اندیشی کنند.« 

ساعت شروع صفحه آرایی
ساعت پایان صفحه آرایی

ساعت پایان ویراستاری
امضای دبیر سرویس

تایید سردبیر
تایید مدیرمسئول

پیرو درج گزارشی با عنوان »3 سال انتظار برای ارشاد مدیران« در تاریخ 8 

اردیبهشت ماه در صفحه اول آن روزنامه که حاوی برخی مطالب نادرست 

درباره رئیس جمهور محترم و دولت مردمی اســت، موارد ذیل به عنوان 

جوابیه ایفاد می شود و لازم است برابر ماده 23 قانون مطبوعات، با رعایت دقیق 

ضوابط مندرج در قانون مزبور، در اولین شماره پس از دریافت منتشر شود. 

گشــت ارشــاد مدیــران، یــک ســازوکار نظارتی بــر عملکــرد اجزا و  1
زیرمجموعه های دستگاه اجرایی است که کارکرد آن تلفیقی و متکی به 

روندهای دیوان سالارانه درونی دولت و البته گزارش های مردمی است. با توجه به 

ضعف های نظارتی موجود در ســاختار دســتگاه اجرایی پیش از استقرار دولت 

سیزدهم، دکتر رئیسی در دوره انتخابات، در راستای گفتمان فسادستیزی دولت 

مردمی، پیگیری راه اندازی گشت ارشاد مدیران را مطرح کرد. گشت ارشاد مدیران 

البته به تعبیر ریاست محترم جمهوری، صرفاً وجه سلبی و پسینی ندارد و با کارکرد 

ایجابی و ارشــادی خود نیز می تواند در راســتای ارتقای کارآمــدی نظام اداری و 

دستگاه اجرایی کشور گام بردارد. 

گشت ارشاد مدیران، برخلاف آنچه در گزارش آن روزنامه القا شده، یک  2
وعده بر زمین مانده نیســت و تاکنون، بارها از زبان مســئولان مختلف 

دولتی، به مردم درباره روند شــکل گیری و کارنامه آن اطلاع رســانی شده است. 

چنانکه پیش از این نیز بارها گفته شده، گشت ارشاد مدیران به دستور و پیگیری 

رئیس جمهــور، در همــان ســال اول اســتقرار دولــت مردمــی، ذیل بازرســی 

ریاست جمهوری تشکیل و ایفای نقش آن در قامت یک سازوکار نظارتی مضاعف 

نسبت به روندهای مرسوم نظام اداری کشور، آغاز گردید. سایر مسئولان دولتی نیز 

بارها درباره نتایج نظارت های گشت ارشاد مدیران با مردم سخن گفته اند. به عنوان 

مثال بازرس ویژه رئیس جمهور در اسفندماه سال گذشته در گفت وگو با رسانه ها از 

برکناری 90 مدیر متخلف در اثر نظارت های گشت ارشاد مدیران خبر داد. پیش از 

آن، سخنگوی دولت نیز در آذرماه سال گذشته، آمار روشنی از برکناری ها به دلیل 

فعالیت های نظارتی گشــت ارشاد مدیران ارائه داده بود. دیگر مسئولان از جمله 

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت و سایران نیز به فراخور موقعیت و گاهی در پاسخ 

به سوالات اصحاب رسانه، در این باره اطلاع رسانی کرده اند.  با یک جست وجوی 

ســاده در اخبار، هر کســی به راحتی خواهد دید که عملکرد جدی سازوکارهای 

نظارتی درون دولت، از جمله گشت ارشاد مدیران، منجر به تغییرات مهم در سطوح 

مختلف تصمیم سازی و اجرا شده است. امکان مقایسه عملکرد دولت مردمی در 

این زمینه با عملکرد سایر دولت ها، از جمله دولت های مورد حمایت آن روزنامه، 

وجود دارد؛ فارغ از کارآمدی یا ناکارآمدی نظارت های درون دولتی در ادوار مختلف، 

در کدام دوره این چنین به صورت شــفاف درباره تخلفات، ترک فعل ها و برکناری 

جوابیه روابط عمومی ریاست جمهوری به گزارش گشت ارشاد مدیران

مدیران به دلیل تضییع حقوق شهروندان، اطلاع رسانی شده است؟ این نوع تخطئه 

بی محابای عملکرد و کتمان مطلق کارنامه دستگاه های نظارتی دولت، با وجود این 

همه اطلاع رسانی انجام گرفته، آیا اقدامی حرفه ای و مسئولانه است؟

در بخش دیگری از گزارش نویسنده با در کنار هم قرار دادن سه پرونده با  3
ماهیت متفاوت و درج ارقام قابل توجه، سعی در القای فساد سیستماتیک 

در ســاختار دولت نموده است. حال اینکه از میان این پرونده ها، موضوع واگذاری 

زمین اساساً به دولت ارتباطی ندارد. در موضوع شرکت فولاد مبارکه نیز، به تصریح 

سازمان حسابرسی، اولاً این شرکت به دلیل کمتر از 50 درصد بودن مالکیت دولت 

در آن، دولتی محسوب نمی شود، و ثانیاً تخلف انجام شده در آن از جنس فساد یا 

اختلاس یا پایمال شدن منابع عمومی نیست. درباره تخلف در تخصیص ارز واردات 

چای نیز، موضوع ابتدا توسط خود دولت کشف و پرونده متخلفان به دستگاه قضایی 

ارجاع شد. ضمن اینکه معادل همه ارز تخصیص یافته به شرکت موضوع پرونده نیز، 

ریال از این شــرکت دریافت و به خزانه مسترد شده است. در نهایت لازم به یادآوری 

اســت که دولت مردمی برخلاف برخی ادوار پیشین، رسیدگی به تخلفات مدیران 

اجرایی را خط قرمز خود نمی داند و اگر تخلفی در هر سطحی به وقوع پیوسته باشد، 

خود پیشــگام مقابله با آن، برکناری متخلف یا متخلفین و معرفی آنها به دســتگاه 

قضایی- در صورت بروز اعمال مجرمانه- بوده است. 

دولت مردمی به صورت عملی و نه شعاری و سیاست زده،  مبارزه با فساد را  4
در دستور کار قرار داده و به جای برخورد معلولی،  به صورت علّی و ریشه ای 

در جهت مبارزه با فساد حرکت کرده و گام های مستحکمی در این زمینه برداشته 

است. یکی از اولویت های مهم رئیس جمهور و دولت مردمی، شناسایی گلوگاه ها و 

بسترهای فساد بوده است و در این راستا اقدامات زیادی از جمله حذف امضاهای 

طلایی و تســهیل صدور مجوزهای کســب وکار، انتشار لیســت بدهکاران بانکی،  

جلوگیری از فرارهای مالیاتی به عنوان یکی از بسترهای فساد به انجام رسیده است. 

در مجموع، اصلاحات ساختاري و بستن گلوگاه های فساد، تصمیمات غیررانت زا،  

سیاست گذاري هاي جامعه محور، کمک گرفتن از مردم و اجتماعی کردن امر مبارزه 

با فساد با راه اندازی ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی در قالب سامانه 2۷۷۷ و... نشان 

از عزم جدی دولت برای مبارزه ساختاری با فساد و خشکاندن ریشه های آن دارد.

بدون هر گونه تردید، مبارزه با فســاد، در چارچوبی اجتماعی،  حقوقي، 
5

عادلانه، غیرهیجاني و درازمدت اثربخشي خواهد داشت. وقتي مبارزه با 

فســاد، تك بُعدي، سیاسي، جناحي و مقطعي برخورد شــود، مبارزه اي ناکارآمد و 

انحرافي شکل مي گیرد و کلیدواژه فساد به محملی برای ایجاد ناامیدی اجتماعی 

تبدیل می شــود. برخی، با خوانش سیاســی، نگاه تقلیل گرایانه، تك بُعدي دیدن 

مسئله، به دنبال سیاسی کردن و به حاشیه بردن امر به مبارزه با فساد هستند، اما 

دولت این مهم را سیاسی نمی بیند و در این زمینه اهل سیاسی کاری نیست. 

هم میهن: با تشــکر از روابط عمومی ریاست جمهوری برای توجه به گزارش 

روزنامه و ارســال توضیحات، اما همچنان سوالات جدی درباره تحقق وعده 

انتخاباتی آقای رئیســی مبنی بر راه اندازی گشت ارشاد مدیران باقی مانده 

است که مواردی چون پرونده چای دبش و بی پاسخ ماندن ابهامات در تخلفات 

منتسب به فولاد مبارکه و... نشانگر کافی نبودن اقدامات انجام شده دولت در 

این زمینه و یا ملموس نبودن نتایج آن برای افکار عمومی است. 

بازتاب

گزارش 
پارلمان

»انتخابات مجلس ششــم که به پایان رســید و نماینــدگان دوره 

جدید مجلس مشخص شــدند، بهزاد نبوی که نقش بسزایی در 

هماهنگی های جبهه دوم خرداد برای پیشبرد اهداف و برنامه ها و 

پیروزی در انتخابات داشت و از مسئولان راهبری جبهه دوم خرداد 

به شــمار می رفت، پیشــنهاد داد کــه نمایندگان ایــن جریان از 

دریافــت خودرو، موبایل و میزان پولی که برای حقوق رئیس دفتر 

به نمایندگان می دهند، اجتناب کنند؛ اما تعداد اندکی از جمله 

خود او، رضا خاتمی و محسن آرمین و چند نماینده دیگر چنین 

پیشــنهادی را پذیرفتند و بقیه ترجیــح دادند همانند نمایندگان 

ســایر ادوار مجلس از این تســهیلات اســتفاده کنند.« این متن 

بخشــی از خاطرات یکی از نمایندگان مجلس ششم است. البته 

ایــن تنها نمونه این اجتناب و عدم دریافت تســهیلات یا بحث بر 

ســر آن نیســت. اندک نمایندگانــی در ادوار مختلــف مجلس از 

امکاناتی که در دسترس شان بود استفاده نکردند. مثلاً در همین 

دوره یازدهم مجلس یکی، دو نماینده از مترو برای تردد استفاده 

می کنند تا به گفته خودشان به بیت المال بدهکار نباشند.

دادن تســهیلات به نماینــدگان مجلس از خانــه و خودرو 

گرفتــه تــا حقوق رئیــس دفتر و کارکنــان دفتر نماینــدگان از 

جمله مواردی اســت که در ادوار مختلــف درباره آن صحبت و 

بحث شــده اســت. در این بحث ها گاه امکانات و تسهیلات را 

با مجالس ســایر کشورها مقایسه کرده اند و گاهی بحث بر سر 

درســت و غلط بودن دریافت آن توسط نمایندگان بوده است، 

نمایندگان نیز معیارهایی بــرای آن تعریف کرده اند. همانطور 

که پس از انتخابات مجلس یازدهم بر سر نوع ماشین دریافتی 

و محــل اختصاص خانه به نمایندگان بــا توجه به افزایش نرخ 

تورم موضوعاتی مطرح می شــود؛ اخیراً حمید رســائی، یکی 

از منتخبان مجلس دوازدهم در کانال شــخصی اش در شبکه 

اجتماعــی ایتا نوشــت: »هیئت رئیســه، هر کس که باشــد، 

موظف است امکانات ابتدایی مثل دفتر، وسیله نقلیه، عوامل 

دفتر، محل اسکان برای منتخبان که از شهرستان ها به تهران 

می آینــد و... را برای ایفای وظیفــه نمایندگی منتخبان فراهم 

کند. خصوصاً که برخی منتخبان )به ویژه کســانی که در حال 

حاضــر نماینده نیســتند( برای حفظ اســتقلال خــود و عدم 

وابســتگی به کانون های ثــروت، در ایام انتخابات بخشــی از 

سرمایه شخصی شان را هزینه کرده اند و حتماً به این امکانات 

نیــاز دارند.« و به نوعی این موضوع تســهیلات، میزان و نحوه 

ارائه آن را به چیدمان مجلس و هیئت رئیسه آن وابسته ساخت. 

البته او شاید به استناد ماده 22 قانون آیین نامه داخلی مجلس 

از هیئت رئیســه درخواســت کرده کــه امکانــات را در اختیار 

نماینــدگان بگذارد. چنانچــه در بند 1 تا 3 ایــن ماده قانونی 

آمده اســت: »نظارت بر کلیه امور اداری، مالی، استخدامی و 

ســازمانی مجلس، تصویب بودجه پیشنهادی سالانه مجلس 

و ارجاع آن به کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات مجلس 

جهــت طی مراحــل قانونی و همچنین تصویــب حقوق مالی 

نماینــدگان طبق این آیین نامه بر عهده هیئت رئیســه مجلس 

اســت.« اما این ارتباط و تاکید بر هیئت رئیسه به جای کلیات 

مجلس برای پیگیری وضعیت و هزینه نمایندگان شائبه هایی 

را پیش می آورد که پس از نگاهی گذرا درباره حقوق و دستمزد 

نمایندگان در کشــورهای مختلف، آن را با برخی نمایندگان به 

اشتراک و گفت وگو گذاشتیم. 

حقوق و دستمزد 5 کشور جهان �

نه تنها نمایندگان مجلس ایران بلکه نمایندگان پارلمانی دیگر 

کشورها نیز از تسهیلات و مزایایی برخوردار می شوند تا بتوانند 

به کار نمایندگی پرداخته و به شغل دیگری مشغول نباشند.

آلمــان: نمایندگان پارلمانــی در آلمان حدود 10 

هــزار یورو در ماه دریافــت می کنند )که تقریبا 4 

برابر حداقل حقوق کارگر ساده است( و دفتر مبله 

45متری. البته مالیات و حق بیمه و بازنشستگی از حقوق آنها 

کسر می شــود. آنها 12هزار یورو نیز برای تنخواه مالی اداری 

دریافت می کنند. علاوه بر آن مزایای مخارج دفتری، سفرها و 

ارتباطات کاری را هم دریافــت می کنند. حقوق آنها در حدی 

اســت که تمام وقت خود را به کار نمایندگی اختصاص دهند، 

متناسب با سایر مشاغل است. نمایندگان در آلمان جهت تردد 

از وسایل نقلیه پارلمان استفاده می کنند.

ایتالیــا: پارلمان نشینان ایتالیا ســالانه 16۷ هزار 

یــورو، یعنی در مــاه، نزدیــک به 14 هــزار یورو 

دریافت می کنند. درآمد آنها 5/3 درصد بیشتر از 

درآمد متوســط کشــور ایتالیاســت. ایــن در حالی اســت که 

نمایندگان ایتالیا بیشــترین حقــوق و مزایــای دریافتی را در 

کشورهای اروپایی به خود اختصاص داده اند.  میانگین حقوق 

ماهانه کارگران ایتالیایی3650 یورو است.

آمریکا: از سال 2009 تاکنون نمایندگان پارلمانی 

ایــالات متحده آمریــکا 1۷4هزار دلار در ســال 

)14هــزار و 500 دلار در ماه( دریافت می کنند. 

علاوه بر آن اعتبار ســفر دریافت می کنند و هزینه اجاره خانه 

دوم در محل نزدیک پارلمان.  این در حالی اســت که حداقل 

دســتمزد ساعتی در آمریکا ۷/25 دلار است که در ماه چیزی 

بالغ بر حدود هزار و 218 دلار برای کارگر ساده می شود. البته 

آمریــکا به صورت ایالتی اســت و در ایــالات مختلف، حداقل 
حقوق متفاوت است. 

بریتانیا: نمایندگان انگلیس در سال بیش از 91 

هــزار پونــد دریافــت می کننــد. هزینــه دفتر، 

اســتخدام نیرو، هزینه مســکن در لندن یا حوزه 

انتخابیه، تــردد بین لندن و حوزه انتخابیه نیز به آنها پرداخت 

می شــود. در حقیقت نمایندگان مجلــس در بریتانیا بیش از 

۷هزار و 500 پوند دریافت می کنند. طبق اعلام دولت انگلیس 

در سال جاری کمترین میزان دستمزد 10/42 پوند در ساعت 

است و حقوق متوسط  بین 30 تا 40هزار پوند در سال است.

استرالیا: از سال 2023 حداقل حقوق دریافتی 

ســالانه نمایندگان در پارلمان استرالیا نزدیک به 

199 هــزار دلارِ استرالیاســت. هزینــه خودرو، 

مســکن و ســفرهای کاری نیز بــه آنها پرداخت می شــود. در 

حقیقــت نمایندگان بیــش از 16هــزار و 500 دلار به صورت 

ماهیانــه دریافت می کنند. از ســال 2023 حداقل حقوق در 

اســترالیا به اندازه بیش از 23 دلار استرالیایی در ساعت است 

که معادل 3 هزار و 531 دلار استرالیا در ماه می شود.

ایران: بهمن سال گذشته و پس از حمله سایبری به 

مجلس لیستی از حقوق نمایندگان منتشر شد که 

بر مبنــای آن، برخی از نماینــدگان بیش از 200 

میلیون تومان در ماه درآمد داشتند. به همین دلیل روابط عمومی 

مجلس بر آن شــد که حقــوق نمایندگان در خــرداد 1402 را به 

عنوان لیســت رســمی اعلام کند و طبق اعــلام روابط عمومی 

مجلس و برخی از نمایندگان حقوق بهارستان نشینان حدود 25 

میلیون تومان است. ضمن آنکه برخی از امکانات مانند خودرو، 

تسهیلات مسکن و... نیز به نمایندگان پرداخت می شود. در ایران 

حداقل حقوق سال 1402 پنج میلیون و 308 هزار و 282 تومان 

)دستمزد روزانه 1۷6 هزار و 942 تومان( بود.

ابتــدای دوره یازدهــم مجلس خودروی »دنــا« به نمایندگان 

به صورت اقســاطی داده شــد که برخی به آن اعتــراض کردند 

و آن را مناســب ندیدند چراکه آن زمــان دنا اتومات 500 میلیون 

تومــان بود. در آن زمان برخی از نمایندگان که خودرو داشــتند، 

به این خودروها اعتراض کرده و اعلام کردند که باید خودروهای 

معمولی تری به نمایندگان اعطا می شــد. درســت اردیبهشــت 

ســال گذشــته یکی از نمایندگان مجلس از گرفتــن خودروهای 

شاسی بلند توســط نمایندگان خبر داد که جنجالی در پسِ این 

اعلام به وجود آمد و بحث بر این شــد که برخی از نمایندگان آن 

را دریافت کرده اند. یکی از نمایندگان در همان زمان در گفت وگو 

با هم میهن از گرفتن ســوزوکی توســط برخی از نمایندگان دوره 

دهــم خبر داده و تاکید کرد: »در دوره گذشــته مجلس برخی از 

نمایندگان سوزوکی دریافت کرده بودند. اما ما خودروهای چینی 

گرفتیم تا بتوانیم در جاده هایی در کوه و... به حوزه های انتخابیه 
خود رفت و آمد کنیم.«

از ســوی دیگــر ســال 1399 و زمــان شــروع دوره یازدهــم 

مجلس200 میلیون تومان حق مســکن بــه نمایندگان مجلس 

پرداخــت شــد تا طــی 4 ســال از حقوق آنها کســر شــود. این 

پیش پرداخت نیــز با واکنش روبه رو بود چراکــه در آن زمان فقط 

200 هزار تومان به حق مسکن کارگران اضافه شده بود.
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جــلال محمــودزاده، نماینــده مهابــاد و عضو 

کمیســیون کشــاورزی، آب و منابــع طبیعی در 

گفت وگــو بــا هم میهن به بررســی درخواســت 

امکاناتــی پرداخت که در حال حاضر در اختیار 

نماینــدگان قرار می گیرد امــا برخی نمایندگان 

با تاکید بــر آن چنــان القا کرده اند کــه به این 

موضــوع کم توجهــی شــده و ضــروری اســت 

توجه بیشتری شــود. این گفت وگو را در ادامه 

می خوانید:

Ó 
 بــا وجــود آنکــه در ادوار مختلــف برخــی 

از امکانــات ماننــد خــودرو، مســکن و... در 

اختیار نمایندگان قرار می گیرد، چرا برخی از 

نمایندگان دوره دوازدهم این امکانات را قبل 

از ورود به مجلس درخواست کرده اند؟ 

برخی از نماینــدگان جدید اعــلام آمادگی کردند 

برای ریاست مجلس و این موضوعات را بهانه کردند 

تا به ریاســت برســند. رقابت در مجلــس دوازدهم 

برای رســیدن به کرسی  ریاست بیشــتر از مجلس 

یازدهــم اســت و تاکنون پنج شــش نفــر برای 

کسب این کرسی اعلام آمادگی کرده اند. برای 

عضویت در هیئت رئیســه نیز رقابت شــدید 

اســت. افرادی که متقاضی ریاست هستند 

از تامین امکانات )مســکن و خــودرو( برای 

نماینــدگان دوره دوازدهــم صحبت 

صورتی کــه  در  می کننــد 

معمــولاً ایــن امکانات در 
اختیار نمایندگان قرار 

البتــه  و  می گیــرد 

ســوابق این نمایندگان نشــان می دهــد که زمانی 

در پی ساده زیســتی، مخالف تامین امکانات برای 
نمایندگان بودند.

Ó 
 در گذشته این افراد با در اختیار قرار دادن 

خودرو و مسکن به نمایندگان مخالف بودند؟

بلــه. قبلاً مخالف ایــن موضوعات بودنــد اما حالا 

که مدعی ریاســت در مجلس هســتند، می گویند 

بایــد برای نماینــدگان امکانات فراهــم کرد. قصد 

آنها گرفتن رای نمایندگان برای رســیدن به ریاست 
مجلس است.

Ó 
موضــوع  مختلــف  ادوار  در   نماینــدگان 

کتمــان  به نوعــی  را  امکانــات  از  اســتفاده 

می کردند، چــرا در دوره دوازدهم این کتمان 
وجود ندارد؟ 

نمایندگانــی کــه بی پــروا از تامیــن امکانــات برای 

نمایندگان شهرســتان ها ســخن می گوینــد، زمانی 

مخالف سرســخت تامین امکانات مجلس و معترض 

بودند کــه چرا افراط می شــود. حالا که نیــاز به رای 

نماینــدگان دارنــد این موضوعــات را مطرح 

می کننــد. آنهــا بــه رای نماینــدگان 

شهرســتان ها نیاز دارند. در مشارکت 

حداقلــی ایــن موضوعات بــه وجود 

می آیــد. کمتریــن مشــارکت بعد از 

انقلاب را در انتخابــات دور دوازدهم 

شاهد بودیم. این مشارکت حداقلی 

باعث شــده که افراد با 
10 تــا 12 هزار رای 
و حتی 5 هزار رای 

وارد مجلس شوند.

جلال محمودزاده نماینده مهاباد تشریح کرد:

درخواست مدعیان ریاست مجلس
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و  مرودشــت  نماینــده  رشــیدی کوچی،  جــلال 

پاســارگاد و ارســنجان و عضو امور داخلی کشور 

و شــوراهای مجلس نیز درباره تاکید بر توجه به 

تسهیلاتی که باید از سوی مجلس به نمایندگان 

ســوی  از  آن  پیگیــری  ضــرورت  و  شــود  داده 

هیئت رئیســه که برخی منتخبــان مجلس دوره 

دوازدهــم آن را مطرح می کنند، بــا هم میهن به 

گفت وگو پرداخت که در ادامه آمده است:

Ó 
 برخــی از نماینــدگان دوره دوازدهــم مجلس به 

ضرورت تامین نمایندگان از ســوی هیئت رئیسه 

مجلس تاکید می کنند؛ آیا در حال حاضر بی توجهی 

درباره نمایندگان رخ داده که این نگرانی از ســوی 

افرادی که پیشتر معترض به استفاده نمایندگان از 

تسهیلات بوده اند، بیان شده است؟

حدیثــی داریم بــا این مضمون کــه؛ »آنچه را بــرای خود 

می پســندی برای دیگران هم بپســند و آنچه را برای خود 

نمی پســندی برای دیگران هم نپســند.« اگر رفتار ما در 

برخورد با یک مسئله ثابت دوگانه باشد، تزویر، ریا و 

نفاق است. اگر قرار است که خودرو یا مسکن 

برای نماینده مجلس تهیه شود باید برای 

نمایندگان تمــام ادوار تهیه شــود. نباید 

بگوییم چــون آقای فلانی رئیس مجلس 

است خوب نیست و وقتی قرار است من به 

آنجا بروم 4 تا نماینده شهرستان که هنوز به 

حق و حقوق خودشان آگاه نیستند را 

فریب بدهــم تا مــرا در مجلس 

همراهی کنند. این رفتارها، 
منافقانه و مزورانه است.

Ó 
 یعنی این موضوع برای کســب ریاست مجلس 

است؟

تمام دعواها، مصاحبه ها و افشاگری هایی که این روزها در 

قالب تسویه حساب درون حزبی و گروهی انجام می شود، 

صرفاً به دلیل عضویت در هیئت رئیسه است و لاغیر. یک 

ذره خشــنودی خدا در آن دخیل نیست. بحث رسیدن به 
قدرت است.

Ó 
 نمایندگان درباره استفاده از امکانات مجلس کمتر 

صحبت می کردند و تمایلی به توضیح آن ندارند اما 

این موضوع حداقل طی چنــد دوره اخیر مجلس 

بحث برانگیز شده است، چرا به صراحت پاسخی به 
مردم داده نمی شود؟

به نظر می رســد این افراد نمی خواهند پاســخگوی مردم 

باشند. آنها پاســخگوی جمعیت حداقلی که به آنها رای 

دادند هستند نه اکثریتی که به آنها رای ندادند.
Ó 

 اما تمام جامعه و مردم مجبورند قوانینی که آنها 

تصویب می کنند را رعایت کنند.

مردم باید رای می دادند که این افراد وارد مجلس نشــوند. 

من 6 ماه پیش اعلام کــردم که مجالس حتی با نیامدن 

پای صندوق رای هم تشکیل می شود؛ فرقش این 

است که افرادی وارد مجلس می شوند که از طرف 

اکثریت مردم انتخاب نشده اند و نگاه حداقلی را 

در مجلس تبدیل به قانون می کنند.
Ó 

 به نظر شما در دوره دوازدهم مجلس تندروی ها 
افزایش پیدا می کند؟

حتماً افزایش پیدا می کند. چون این جریان برای 

بقای خود احتیــاج به دوقطبی کردن جامعه 

دارد و به این ســمت مــی رود؛ پس تندتر 
عمل می کند.

جلال رشیدی کوچی نماینده مرودشت و پاسارگاد و ارسنجان:

این رفتارها مزورانه است

استفاده از امکانات در مجلس توسط نمایندگان از دیرباز وجود داشته 

و ایــن امکانات مختص به مجلس ایران نیســت و اعلام آن درســت در 

آســتانه انتخابات هیئت رئیسه مجلس شــائبه هایی را به وجود آورده 

اســت. مسعود پزشــکیان، نماینده تبریز در مورد اســتفاده از امکانات 

توســط نمایندگان مجلــس و دادن تســهیلات به آنها بــا هم میهن به 

گفت وگو نشست که در زیر آمده است:

Ó 

 به نظر شــما چرا موضــوع »لزوم در اختیــار قــرار دادن امکانات به 

نمایندگان توســط مجلــس« اینطور پررنگ در رســانه ها مطرح 

می شود؛ درحالی که در تمام ادوار وجود داشته است؟

در فضــای مجــازی دیدم که اعلام شــده بود یک نفر قــول داد که به 

نمایندگان شهرســتان خانــه و خــودرو بدهد. در گذشــته مجلس 

خانه هایی داشــت که در اختیار نمایندگان مجلس قرار 

می داد یا کمــک می کردند که خانــه کرایه کنند. 

نماینده ای که از شهرستان می آید و درآمد زیادی 

ندارد و ســالم زندگی کرده نمی تواند در تهران 

خانه اجاره کند.
Ó 

 اما هنوز برخی با دادن این امکانات مخالف بودند یا مخالف هستند.

مخالفان این موضوع باید زیر سوال بروند. نماینده باید توانایی زندگی را داشته 

باشد یا اگر مراجعه کننده ای داشت بتواند پاسخگوی او باشد. در تمام دوره های 

مجلس این روال و رویه وجود داشته است.
Ó 

 پس چــرا موضوعی که در تمام ادوار وجود داشــته را باید دوباره 
اعلام کنند؟ 

این موضوع مطرح می شــود تا افراد همدیگــر را تخریب کنند. 

چرا می گوینــد: »خانه و خودرو بدهند.« مگــر در ادوار مختلف 

مجلس این امکانات را به نمایندگان شهرســتان ها ندادند و قرار 

اســت که در این دوره این امکانات فراهم شود؟ حالا 

هم می گویند که یک نفر وعده داده به نمایندگان 

خودرو می دهد. دادن خودرو به نمایندگان اصلاً 
ربطی به وعده او ندارد.

مسعود پزشکیان نماینده تبریز:

مجلس هر دوره باید به نمایندگان تسهیلات مورد نیاز ارائه دهد

 نگاه 
نماینده

2

احمــد دنیامالــی، نماینده انزلــی و نایب رئیس دوم 

کمیســیون عمران نیــز در گفت وگویی بــا هم میهن 

به موضوع اســتفاده از امکانات اولیه زندگی توســط 

نمایندگان پرداخت که از نظرتان می گذرد:

Ó 
 نگاه تــان بــه تســهیلاتی کــه در اختیار 

مجلــس قــرار می گیــرد چیســت و چــرا 

موضوع اســتفاده از امکاناتی ماننــد خانه و خودرو 

شــده؛  مطــرح  دوازدهــم  دوره  شــروع  از  پیــش 

درحالی کــه ایــن موضــوع در ادوار مختلف وجود 
داشته است؟

نماینده شهرســتانی که بــه تهران می آینــد باید امکانات 

حداقلــی در اختیار آنها قــرار بگیرد تا بتواننــد در تهران 

بمانند. برخی از نمایندگان مانند مــن که این امکانات را 

داریم از امکانات مجلس استفاده نمی کنیم. حق طبیعی 

نمایندگان دارای مشــکل اســت که بتواننــد از یک مکان 

حداقلی برای زندگی بهره ببرند.
Ó 

 خودرو هم جزو امکاناتی اســت که به نمایندگان 
مجلس داده می شود.

نمایندگانــی که خــودرو دارنــد از این امکانات اســتفاده 

نمی کننــد امــا نمایندگان بــرای تــردد و رفتن بــه حوزه 

انتخابیه خــود نیاز به خودرو دارند. البته عموم نمایندگان 

از واحد ســرویس خودروی مجلس اســتفاده می کنند. بر 

همین اســاس استفاده از این تسهیلات برای رفع مشکل 

نمایندگان کار صحیحی است و طبیعتاً انتظار می رود که 

در حد لازم و برای رفع نیاز نمایندگان به آن توجه شود.

احمد دنیامالی نماینده انزلی:

استفاده از امکانات حق طبیعی نمایندگان است
 نگاه 

نماینده
3

محمد وحیدی نماینده بجنورد:

مجلس براساس اولویت صرفه و 
صلاح کشور اقدام می کند

محمــد وحيــدی، نماینــده بجنــورد، مانــه، 

جــرگلان  و  راز  گرمــه،  جاجــرم،  ســملقان، 

آمــوزش،  کمیســیون  دوم  نایب رئیــس  و 

تحقیقــات و فناوری مجلــس در گفت وگو با 

هم میهــن موضوعــات مطرح شــده توســط 

برخــی از نمایندگان منتخــب دوره دوازدهم 

مجلس درباره دادن تسهیلات به نمایندگان 

و گرفتــن تســهیلات از ســوی نماینــدگان را 

بررسی کرد که در زیر می خوانید:

Ó 
 به نظر شــما چه اتفاقی افتاده که دادن 

تســهیلاتی مانند خانه و خودرو که روال 

عــادی مجلس اســت، از ســوی برخی از 

نماینــدگان دوره دوازدهــم به عنوان یک 

مطالبه مطرح شده است؟

این بیشــتر جنبه تبلیغاتی دارد. ایام انتخابات 

هیئت رئیســه مجلس نزدیک اســت و برخی از 

افراد که مدعی کسب جایگاه هایی در مجلس 

و هیئت رئیســه هســتند، معمولًا با وعده هایی 

نســبت بــه نماینــدگان شــروع می کننــد بــه 

تبلیغات و با نمایندگانی شــروع می کنند که از 

شهرستان ها می آیند و مشکلاتی دارند و البته 

تجربــه نمایندگی ندارنــد و از رونــد کار کمتر 

اطلاع دارند. به نظر من این روش کارایی خود 

را از دســت داده اســت. ضمن آنکه این افراد 

آنقدر در گذشــته تنــدرو بوده اند کــه با دادن 

امکانــات به نمایندگان شهرســتان ها مخالفت 

می کردنــد و الان مدعــی حامــی نماینــدگان 

در  دوگانگــی  ایــن  شــده اند.  شهرســتان ها 

رفتــار و گفتــار آنها را حاکــی از آن می دانم که 

می خواهنــد رای نمایندگان را بــرای عضویت 

در هیئت رئیســه کســب کنند. بعــد از آن هم 

یــا حرف هایشــان را فراموش می کننــد یا زیر 

آن می زننــد. اما این حرف هــا روی نمایندگان 

تاثیری ندارد. نمایندگان مجلس  شهرستان ها 

حتمــاً با اولویــت صرفه و صلاح کشــور اقدام 
می کنند.
Ó 

 به نظر شــما نمایندگان مجلس باید چه 

اولویت هایی را در نظر بگیرند؟

مباحــث اساســی مانند مســائل معیشــتی و 

اقتصادی مــردم بایــد در اولویت های مجلس 

باشــد و اینکه مجلس جایگاه خــود را در رأس 

امور حفظ کند. ضمن آنکه باید فراکســیون یا 

کمیســیون آینده با اولویت را تشکیل دهد. با 

توجه بــه هوش مصنوعی دنیا تبدیل شــده به 

نظام داده ها و اطلاعــات. اگر مجلس توجهی 

بــه ایــن داده ها در ســطح بین المللــی و ملی 

نداشــته باشد، حتماً مجلســی خواهد بود که 

با شکست مواجه می شود. به نظرم نمایندگان 

دچار این افراط و تفریط نمی شوند.
Ó 

 شــما می گوییــد ایــن مســائل تبلیغی 

است؛ به نظر شما با توجه به اینکه حرف 

ایــن افراد گاهی دو تا شــده اســت؛ چرا 

این افراد نگران جامعه، اذهان عمومی و 
مردم نیستند؟

اگــر این افــراد نگــران جامعه بودند به ســمت 

اصل قرار دادن مشــارکت مــردم بودند. وقتی 

این افــراد با حداقل رای وارد مجلس شــده اند 

برایشــان مهم نیســت که اکثریت جامعه راجع 

به آنها چه فکــری می کنند. فضــای انتخابات 

نشــان داد افــرادی کــه وارد گردونــه شــدند، 

بــرای چنددســتگی سیاســی به وجود آمــده و 

عدم تمرکز روی مســائل اساســی کشــور آرای 

کمتری را کســب کردند و برایشان مهم نیست 

بــا چــه رویکــردی اظهارنظــر می کننــد. باید 

بدانیم اولویت اساسی کشــور در شرایط فعلی 

بــا توجه به پیــام رهبر انقلاب در ســال 1403 

نگاه و شعار ســال اقتصادی است. اگر جنگ، 

جنگ اقتصادی اســت، نمایندگان نوک پیکان 

تصمیم گیــری مســائل معیشــتی و اقتصادی 

مــردم قرار می گیرنــد. باید نــگاه اولویت دار به 

حفظ نخبگان کشــور در حوزه اولویت مجلس 
باشد. 

شش موضوع و یک مسئله

شهاب شهسواری 
گزارشگر گروه بین  الملل

رخداد
بین الملل

داود سوری عبدالناصر همتی

 به نظر می رســد ســال بعــد باید اثــرات کاهش 
نقدینگی را دید. البته نرخ اعلامی بانک مرکزی 
به طور متوســط در یک ســال 52 درصد اعلام 
شــده درحالی که این نرخ تورم در فروردین 80 
درصد بــوده و تا اســفند به 38 درصد رســیده 
اســت. از این رو یک روند کاهش وجود داشته و 
اگر مشکلی پیش نیاید سال بعد می تواند بر نرخ 

تورم مؤثر باشد.

حتی اگر بنا بر گفته دولت مبنا را بر نرخ مرکز 
آمار هم بگذاریم عملکردشــان بــا وعده هایی 
که در این حوزه داده بودند هم جهت نیســت. 
وعده داده بودنــد تورم را اول نصف می کنند و 
بعد هم آن را تک رقمی کننــد یعنی به زیر 10 
برســانند. امروز با 48 درصد نــرخ تورم مواجه 
هســتیم به مفهوم شکســت در مبارزه با تورم 

محسوب می شود.
استاد سابق دانشگاه شریف80  رئیس کل اسبق بانک مرکزی

گزارش 
اقتصاد

10-11

گزارش 
دیپلماسی

6-7

آنتونــی بلینکــن، وزیــر خارجه ایــالات متحده 
آمریکا بعــد از دیدار با فیصل بن فرحان، همتای 
ســعودی اش در ریاض خبر داد که فرآیند توافق 
عادی ســازی روابط عربستان سعودی و اسرائیل 
به مراحل پایانی خود رسیده اســت و با به دست 
آمدن دو پیش نیــاز، یعنی آرامش در غــزه و قرار 
گرفتن در مســیر تشــکیل کشــور فلســطینی، 
این توافق عملی می شــود. وزیــر خارجه آمریکا 
همچنین در نشستی با نمایندگان ۶ کشور عضو 
شورای همکاری خلیج فارس خواستار ایجاد یک 
سازوکار پدافند هوایی مشترک با حمایت آمریکا 
شد. بلینکن در شرایطی این اظهارات را بیان کرد 
که مقام های اسرائیلی مســتمراً از آغاز عملیات 
زمینی در رفح ســخن می گویند؛ عملیاتی که به 
گفته نهادهای بین المللی می تواند باعث فاجعه 
بشری شــود و ده ها هزار فلسطینی را به خاک و 
خون بکشد. وزیر خارجه آمریکا روز گذشته اعلام 
کرد که اسرائیل یک »پیشــنهاد سخاوتمندانه« 
برای آتش بــس ارائــه کرده اســت و از مقام های 
حماس خواست »بلافاصله« این پیشنهاد را قبول 
کنند. در شــرایطی که وزرای خارجه کشورهای 
غربــی و عربی در حاشــیه نشســت فوق العاده 
مجمــع جهانی اقتصــادی ریاض برای بررســی 
وضعیت منطقه گرد هم آمده اند، مذاکره کنندگان 
حماس روز دوشنبه به قاهره رفتند تا در گفت وگو 
با میانجی های قطری و مصری پاسخ حماس را به 
2 پیشنهاد اسرائیل برای آتش بس ارائه دهند. 

روزنامه نــگاران دنبال خبــر هســتند. در واقع، نان 
آنان در خبر اســت؛ هرچند با وضعیــت کنونی نان 
بخورونمیری اســت. هنگامی که خبر نباشــد، دق 
می کنند. ولی زمانی هم که خبر زیاد اســت، قدرت 
انتخاب ندارند. برای نوشــتن ســرمقاله امروز چند 

گزارش و خبر زیر پیشنهاد شد:
1-ادامه واکنش ها به قرارداد شهرداری با چین

2-مصاحبه مهدی نصیری با بی بی سی
3-گزارش ســرویس اقتصادی درباره عدد تورم 52 

درصدی اعلام شده بانک مرکزی
4-گزارش مرکز پژوهش هــای مجلس درباره کاهش 
میــزان کالــری دریافتــی مردم در ســال گذشــته و 

رسیدن به مراحل خطرناک
5-گــزارش ســرویس سیاســی دربــاره تقاضــای 
تندروها برای بهره مندی از امکانات و تسهیلات به 

نمایندگان مجلس
6-گــزارش ســرویس اجتماعــی دربــاره وضعیت و 

مشکلات خودروهای توقیفی در پارکینگ فراجا
صادقانــه باید اقــرار کرد که انتخاب یکــی از اینها 
برای ســرمقاله از نوشتن درباره هر کدام سخت تر 
است. از قرارداد شهرداری نمی شود گذشت چون 
دو میلیارد یــورو پول زبان بســته را می دهند پای 
کاری کــه یک صفحه گــزارش درباره ســود و زیان 
آن منتشر نشــده. تازه کاش مثل چای دبش شود 
و طــرف ببرد و بخورد و تمام شــود باید سیســتم 
حمــل و نقــل را تغییر داد و بعد از پس مشــکلات 
برنیایند و اتوبوس ها را ببرند داخل پارک ها و مناطق 

گردشگری تبدیل به اغذیه فروشی کنند.
مصاحبه آقای نصیری هم که جالب اســت. طرف از 
منتهی الیه اصولگرایی آمده برای ســلطنت طلبان 
و اصلاح طلبــان که هــر دوی آنها بــرای اصولگرایان 
حســابی باز نمی کننــد، تعیین تکلیف کرده اســت. 
معلوم اســت نه ســلطنت طلب ها را می شناسد و نه 
اصلاح طلبــان را. اصلاح طلبی یک منش سیاســی 
مغایــر بــا هر نــوع برانــدازی اســت. چــه براندازی 
ســلطنت طلبان یــا مجاهدیــن یــا حتــی براندازی 
اصولگرایانــه که برخــی از آنان در داخــل دنبال این 
هدف هستند. خوب وقتی دیر بیاییم و زود بخواهیم 

برویم چنین مشکلاتی هم پیش می آید.
تورم 52 درصدی اعلام شــده بانــک مرکزی را دیگر 
چــکار کنیم؟ دولت خیلی کوشــید که تــورم از 4۹ 
درصــد بالاتــر اعلام نشــود تا مبــادا رکــورد مرحوم 
هاشــمی در ســال13۷3 را نشــکند که نشــد و این 
رکورد هم شکســته شــد. حــالا معلوم نیســت این 
رکوردشــکنی در نرخ تورم را هم در ســریال های در 
دســت ساخت دولت از دســتاوردهای خود نیز ذکر 

11 می کنند یا به نحوی توجیه خواهد شد.

 اظهارات آنتونی بلینکن
خطاب به عربستان، اسرائیل و حماس
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